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En la Casa Consistorial del M. I. Ayuntamiento de Auritz/Burguete siendo las 19:00 
horas del día 14 de febrero de 2022, se reunió el Ayuntamiento al objeto de celebrar 
sesión ordinaria con la asistencia de los Sres/as. Concejales/as D. Juan Miguel 
Juandeaburre Ainciburu, Dª. Ana Azanza Burusco, Dª Miren Oyarbide Lapazaran y D. 
Mikel Gaztelu Alonso bajo la presidencia del Sr. Alcalde D. José Irigaray Gil, actuando 
como Secretaria de la Corporación Doña Marisol Ezcurra Irure.  
 
1.- APROBACIÓN DE ACTAS DE SESIÓN DE 13 DE DICIEMBRE Y 27 DE 
DICIEMBRE DE 2021 
La Corporación acuerda por unanimidad, aprobar las actas de sesión de 13 de diciembre 
y de 27 de diciembre de 2021. 
 
2- CONOCIMIENTO DE RESOLUCIONES DE ALCALDÍA EMITIDA S DESDE 
EL 10 DE DICIEMBRE DE 2021 HASTA EL  10 DE FEBRERO DE 2022. 
Informa el alcalde Sr. Irigaray del contenido de las Resoluciones de Alcaldía desde el 
10 de diciembre de 2021 hasta el 10 de febrero de 2022, que constan en el expediente de 
la sesión, dándose los miembros de la Corporación por enterados. 
 
3.- APROBACIÓN DE LA CARTA DE ADHESIÓN AL NUEVO PDR -LEADER. 
Toma la palabra el alcalde Sr. Irigaray que informa que, con el fin de poder participar de 
forma exclusiva en la Estrategia de Desarrollo Local Participativo de la Montaña de 
Navarra, 2023-2027, es necesario aprobar la carta de adhesión al nuevo PDR-LEADER 
que será redactada en 2022 y gestionada durante el periodo 2023-2027 por el grupo de 
acción local Asociación Cederna Garalur. 
La corporación aprueba por unanimidad lo siguiente: 
1º.- Participar, de forma exclusiva, en la Estrategia de Desarrollo Local Participativo de 
la Montaña de Navarra, 2023-2027 que será redactada en 2022 y gestionada durante el 
periodo 2023-2027 por el grupo de acción local Asociación Cederna Garalur , con NIF 
G31372063, en el marco del Objetivo Específico 8 “promover el empleo, el 
crecimiento, la inclusión social y el desarrollo local en las zonas rurales, incluyendo la 
bioeconomía y la silvicultura sostenible” dentro de la medida Desarrollo Local 
Participativo (LEADER) del Plan Estratégico de la PAC (PEPAC) Navarra en el 
periodo 2023-2027. 
2º.- Que los miembros de la corporación son conocedores de la buena labor 
realizada por Cederna Garalur en el ámbito municipal en el marco del PDR de Navarra 
2014-2020, con ayudas cofinanciadas por el FEADER en un 65%. 
3º.- Que el Ayuntamiento se compromete a participar con el grupo de acción 
local Cederna Garalur en las labores preparatorias de la “Estrategia de Desarrollo Local 
Participativo de la Zona geográfica para el periodo 2023-2027”. 
4º.- Que el Ayuntamiento se compromete al pago de la cuota que fije el Comité 
Ejecutivo u órgano equivalente de Cederna Garalur a los efectos de financiar el coste de 
funcionamiento del grupo en la parte que los fondos públicos no puedan cubrirlo. 
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5º.- Que el Ayuntamiento se compromete a participar en cuantas reuniones se 
convoquen por Cederna Garalur en el periodo 2023-2027 en el marco de la gestión del 
Desarrollo Local Participativo de su territorio. 
6º.- Que Faculta a la Alcaldía para que, en nombre de este Ayuntamiento, suscriba con 
el grupo de acción local Cederna Garalur, cuantos documentos se deriven de la 
ejecución de este acuerdo. 
 
4.-ACUERDO PARA LA DEFENSA DEL CARACTER PÚBLICO DE LAS 
INAMATRICULACIONES REGISTRALES LLEVADAS A CABO POR EL 
ARZOBISPADO DE PAMPLONA-TUDELA.  
Toma la palabra el alcalde Sr. Irigaray que comenta como la Consejería de Justicia, a 
través de la FNMC ha remitido a todas las entidades locales navarras que lo han 
solicitado la información de lo inmatriculado por el Arzobispado, que en el caso de 
Auritz/Burguete son dos fincas. La Iglesia de San Nicolás de Bari y la casa Vicarial o 
Apezarena. Expone que, en el origen estos bienes eran considerados por la población 
como bienes comunales dentro de un contexto social, muy diferente a la actual, y por 
ello no se veía la necesidad de escriturarlos. 

El desaguisado comienza en 1946 cuando el gobierno del general Franco modifica la 
Ley Hipotecaria dando poder a los obispados para dar fe de documentos civiles 
equiparándolos a notarios, pero solamente en patrimonio no destinado al culto, lo que 
explica la diferencia de fechas de inscripción de los dos inmuebles de Auritz/Burguete. 

Fue en 1998 gobernando José María Aznar, cuando se modifica la ley ampliando la 
potestad de la jerarquía católica para la inmatriculación de los lugares de culto. 

El Gobierno de Rajoy, en 2015 presionado por el Alto Tribunal Europeo de los 
Derechos Humanos y las plataformas patrimonialistas, retiró el artículo de la ley 
hipotecaria que permitía las inmatriculaciones de la Iglesia Católica por su 
inconstitucionalidad. 

El actual Gobierno español de coalición presidido por Pedro Sánchez, en el punto 5.11 
de su programa se comprometió a realizar: “las modificaciones legislativas oportunas 
para facilitar la recuperación de los bienes inmatriculados indebidamente por la 
Iglesia basadas en el privilegio de inscribir en el Registro de la Propiedad bienes a 
partir de simples declaraciones de sus propios miembros”. Al final no solo no ha 
legislado, sino que ha dejado en el mayor de los desamparos a los ayuntamientos para 
su recuperación.  

Es por ello que considera que lo que se debe exigir al Gobierno es la reversión de la 
situación al estado original sin olvidar el fin que llevó al pueblo, consistente en la 
construcción de lugares de culto y entiende que mientras se profese la religión católica 
los rituales deben quedar garantizados en dichos los lugares de culto. 
Comenta que observando las notas simples emitidas se puede comprobar que el título 
sobre la llamada casa parroquial es por adjudicación. Teniendo en cuenta que en sesión 
de 11 de abril de 2016 se informó que siendo alcalde D. Exuperancio Aos se hicieron 
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escrituras a favor del Arzobispado, acudió al Registro de la Propiedad de Aoiz para 
conocer si existía esos títulos o documentos de adjudicación, respondiéndole en el 
Registro que era un error en la anotación ya subsanado y que se trataba no de una 
adjudicación sino de una inmatriculación. 
Este Ayuntamiento declara: 

A) Que según consta en documentación obrante en el Archivo Municipal y otros 
sobre estos inmuebles, en relación a la iglesia de San Nicolás de Bari, 

-Existe protocolo notarial del 21 de noviembre de 1710 que refleja los 
“convenios, obligación y consignaciones entre los alcalde jurado y vecinos de esta villa 
y Gracia de Arozamena, viuda de Juan de Miura, su nuera y nietos vecinos de las villas 
de Vera Lesaca y Aranaz en razón de la fábrica de la iglesia de esa villa de Burguete” 
construida por Juan de Miura y su hijo Martín en 1699 y ya fallecidos. 

-Desde tiempo inmemorial, pero según datos desde 1800, la villa es 
considerada “la patrona de su iglesia parroquial” y “los vecinos sus patronos”. 

-Hacia 1802 en la instrucción que forman alcalde regidores y vecinos dice 
respecto a la familia benefactora que en 1699 costeó la construcción de la portada “la 
ilustre sangre y prosaica noble de Oroz está esculpida en el frontispicio de la iglesia” 
Sus armas heráldicas son las actuales que usa esta villa. 

-Este Ayuntamiento en 1858, se vio obligado a vender “tierras de los 
comunales”, para reconstruir el edificio. En concreto se vendieron tierras en los parajes 
de Margaritasaro, Errotaldea y Aranandi. 

-Tras el incendio de la torre y bóveda del coro, acaecido el 6 de septiembre 
de 1861, la Diputación Provincial de Navarra (con firma de José Yanguas y Miranda), 
considera a “este Ayuntamiento como ente representante de los vecinos y administrador 
de los bienes comunales” y “ autoriza los gastos que ocasione la reconstrucción”. Otro 
tanto se puede decir de cómo lo consideraban el Marques de Miraflores y el Arquitecto 
Pedro Ansoleaga. En la misma época el secretario del obispo de Pamplona, Manuel 
Mercader autoriza a “la Colegiata de Roncesvalles a vender madera al Ayuntamiento 
para la reconstrucción, que deberá pagarlo al contado o a plazos”. Todo queda además 
reflejado en las cuentas municipales, así como la ejecución de los retablos, campanas, 
pagos de seguros, etc. 

-En 1881 los vecinos tomaron un préstamo para las obras de la iglesia. 
-En el siglo XX, tanto las obras de construcción de la nueva torre en 1949, 

como las de saneamiento de interior llevadas a cabo en 1965 y donde se cambió la 
decoración, fueron sufragadas por el Ayuntamiento. 

-El Ayuntamiento en 1953 corrió con todos los gastos de instalación de la 
calefacción, modernizada a costa de esta institución en los años setenta del pasado siglo 

-A lo largo de estos años el Ayuntamiento ha corrido con los gastos de 
mantenimiento del edificio. 

-El reloj que se encuentra en la parroquia es de carácter municipal, así como 
su campana, fundida en 1672 y donada al pueblo de Auritz/Burguete representado por 
su Ayuntamiento en 1864 por la Colegiata de Roncesvalles en atención a la necesidad 
que esta villa tenía de una campana y como agradecimiento a la colaboración de la 
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totalidad de los vecinos de esta villa en la extinción del incendio sufrido el 12 de marzo 
de 1864 en la que la totalidad de la colegiata estuvo en riesgo de convertirse en cenizas. 

-La mayor parte de los ornamentos han sido costeados por los vecinos o por 
el Ayuntamiento. 

-El 30 de abril de 2003 fue se inmatriculó por parte de la Diócesis de 
Pamplona en el Registro de la Propiedad de Aoiz/Agoitz el templo parroquial de la 
advocación de San Nicolás de Bari de esta villa, acogiéndose a los artículos 206 y 207 
de la Ley Hipotecaria, éste. 

-El 8 de noviembre de 2007 el Ayuntamiento acordó oponerse a esta 
inmatriculación. 
  
 Respecto a la Casa Parroquial o Apezarena, posee una antigua piedra con la 
leyenda Casa Vicarial. Año 1832. Según un inventario de bienes municipal de 1890 la 
define como “Otra casa llamada Parroquial sita en la misma calle número 16 que 
habita el párroco” y consta que junto a otros bienes quedo inmatriculada en el Registro 
de la Propiedad de Aoiz/Agoitz. Sin embargo, aquellos certificados para la 
inmatriculación solo fueron de los bienes rústicos, no teniendo entrada de los urbanos 
que constan en el inventario que eran la Casa Parroquial o Apezarena y la Casa de la 
Villa o Casa Consistorial.  

-El 14 de agosto de 1956 el ayuntamiento examinado el proyecto y 
presupuestos “formulado por el arquitecto D. Javier Esparza San Julián para la 
reparación de la Casa Vicarial de esta Villa” aprobó el presupuesto de la Junta de 
Fábrica de la Parroquia que ascendía a 157.400 pesetas, además “en la Junta de Fábrica 
de la Parroquia se dará entrada a una representación del Ayuntamiento”. 

-La Junta de Quincena el 11 de julio de 1957 dio por buena “la liquidación 
de las obras realizadas en la Casa Vicarial acordada el 21 de junio de 1956”, la obra 
ascendió según recoge la misma acta a 186.848 pesetas y 26 céntimos. 

-El 13 de agosto de 1959 la Junta de Quincena liquidó la construcción “de la 
Casa Vicarial de esta Villa” según documentación aportada por la Junta de Fábrica por 
un montante de 373.047, 87 pesetas. 

-El 17 de noviembre de 1981 quedó registrada según nota registral por título 
de inmatriculación, no de adjudicación como consta en la nota del expediente 
recientemente corregida, por la “Diócesis de Pamplona, para su parroquia de San 
Nicolás de Burguete”. 

 
 B) Que en ningún momento se debe pensar que la adopción de este acuerdo 
obedece a motivaciones o intereses antirreligiosos o contrarios a la Iglesia Católica, su 
aprobación tiene como fin el cumplir el artículo 110 de la Ley Foral 6/1990 de 
Administración Local que dice que, “Las entidades locales de Navarra, deben velar por 
la conservación, defensa, recuperación y mejora de los bienes y derechos de su 
patrimonio” y “tiene la obligación de ejercer las acciones necesarias para la defensa 
de los mismos. Estos bienes son inalienables, imprescriptibles e inembargables” así 
como el artículo 25 del Reglamento de Bienes de las Entidades Locales de Navarra. 
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Toma la palabra el concejal Sr. Juandeaburre, que en relación con la casa parroquial 
pregunta por las cantidades indicadas en el escrito del alcalde, que contesta que dichas 
cifras se derivan de que primero se pensó en rehabilitar el edificio, pero finalmente lo 
que se hizo fue derribar y reconstruir. Además, añade que originalmente la casa era más 
estrecha pero cuando se tiró, al volverla a levantar el Sr. Oyarbide propietario de la 
vivienda colindante, cedió gratuitamente alrededor de un metro de ancho de terreno por 
todo el largo de la casa parroquial. Toma de nuevo la palabra el concejal Sr. 
Juandeaburre que resalta que a lo largo de los años ha habido mucha colaboración 
también de los particulares y por tanto está de acuerdo con lo que se dice en el punto 
dos de la propuesta de acuerdo del alcalde sobre garantizar la celebración de los actos 
de culto en los lugares que históricamente se han destinado a ello, al margen de quien 
sea la propiedad. 
Toma la palabra la concejala Sr. Oyarbide, que manifiesta que en un futuro no se sabe 
que va a pasar con la iglesia y con el culto, pero en todo caso, será entonces cuando se 
resuelva que va a pasar y que va a ser de dichos edificios, siendo el pueblo, en su 
opinión, el que decida al respecto.  
Toma la palabra la concejala Sra. Azanza, que traslada todo lo dicho no solo sobre los 
edificios de culto sino sobre todo el resto de bienes inmatriculados por la iglesia.  
El concejal Sr. Gaztelu, manifiesta su rechazo a actuaciones que en esta materia ha 
llevado la iglesia, apropiándose de construcciones y demás bienes de esta forma, 
considerando que el fin de la iglesia debía ser otro. 
Por lo anteriormente expuesto este Ayuntamiento por unanimidad acuerda:  

1) Dado los precedentes judiciales de Garisoain, Sangüesa, Otsagabia o San 
Joaquín de Aribe, es casi imposible que en el actual marco jurídico el Ayuntamiento 
recupere por esta vía esos bienes, por los que se acuerda no contemplar en este 
momento esta posibilidad para su restitución. Sin perjuicio de que, si otra corporación 
estimase explorar la posibilidad de acudir a la Justicia, la adopción de este acuerdo no lo 
condicione. 

2) Solicitar al Ministerio de Justicia de España y a la Consejería de Justicia 
de Navarra que trabajen por un lado, la en la aprobación de una ley que anule las 
inmatriculaciones llevadas a cabo por estas leyes anacrónicas e ilegitimas, restituyendo 
a los ayuntamientos la titularidad de estos bienes que por justicia les pertenece y por 
otro, la elaboración de un acuerdo con la Conferencia Episcopal Española para regular 
el uso y garantizar la celebración de los actos de culto en los lugares que históricamente 
se han destinado a ello. 

3) Trasladar el presente acuerdo al Ministerio de Justicia del Gobierno de 
España, a la Consejería de Justicia del Gobierno de Navarra, a la Federación Navarra de 
Municipios y Concejos y al Arzobispado de Pamplona-Tudela. 
 
5.- APROBACIÓN DEFINITIVA DE LA MODIFICACIÓN DE LA 
ORDENANZA COMUNALES (LOTES LEÑA).  
Toma la palabra el alcalde Sr. Irigaray, que informa que publicada en el Boletín Oficial 
de Navarra nº 290 de 28 de diciembre de 2021, la aprobación inicial de la modificación 
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del artículo 51 de la ordenanza de comunales, no se ha presentado alegación alguna por 
lo que procede su aprobación definitiva.   
Se acuerda por unanimidad: 
1º.- Aprobar definitivamente la modificación de la Ordenanza reguladora de 
aprovechamientos comunales en su Título V, Aprovechamiento de leña de hogares en el 
que se añade al Artículo 5, el siguiente párrafo: 
Aquellas viviendas que fehacientemente el Ayuntamiento tenga constancia de que no 
disponen de infraestructura para combustión de madera, aun cumpliendo sus unidades 
familiares todos los requisitos del Artículo 16, no tendrán derecho a este 
aprovechamiento. 
2º.- Proceder a su publicación el Boletín Oficial de Navarra. 
 
6.- PROPUESTA CALENDARIO FESTIVO 2022. 
Se aprueba por unanimidad el siguiente calendario festivo para el año 2022, si bien 
condicionado a la evolución y estado de la pandemia: 
Carnaval: 26 y 27 de febrero. 
Feria de Primavera o Santa Cruz: 1 de mayo. 
Fiestas patronales de San Juan: 23, 24, 25, 26 y 27 de junio. 
Feria de artesanía: 15 de agosto. 
Feria de otoño: 25 de septiembre. 
San Nicolás de Bari: 6 de diciembre.  
 
7.- RETROVENTA DE LA PARCELA 273, POLÍGONO 5, PARAJ E 
KANALEBURUA.  
Toma la palabra el alcalde, que informa del escrito presentado por el Sr. Josetxo 
Chourraut, adjudicatario de la parcela 273, polígono 5, paraje Kanaleburua de 
Auritz/Burguete, por el cual solicita se admita su renuncia a la misma, al no cumplir las 
expectativas de vivienda que necesita a futuro y por tanto no poder cumplir con las 
condiciones establecidas en el pliego de condiciones al cual está sujeto. 
Visto que el adjudicatario no va a cumplir las condiciones del pliego de condiciones al 
cual está vinculado, vistas las necesidades del Ayuntamiento de fijar y consolidar 
población y vista la posibilidad de “retroventa” recogida en los puntos 6 y 7 del pliego 
de condiciones, se acuerda por unanimidad lo siguiente: 
1º.- Aceptar la renuncia presentada por el Sr. Josetxo Chourraut Echeverria 
2º.- Proceder a la retroventa de la parcela 273, polígono 5, paraje de Kanaleburua, 
reembolsando el Ayuntamiento al adjudicatario, una cantidad igual al tipo de salida en 
la subasta, una vez deducida,  por un lado, una cuantía equivalente a la correspondiente 
a la fianza provisional, conforme al artículo 213.5 LCSP 2017, por otro, una cuantía 
equivalente a la correspondiente a la declaración de IVA declarada por el 
Ayuntamiento, así como los gastos señalados en el artículo 1518 CC. y demás cuantías 
que pudieran surgir como consecuencia de esta operación.  
3º.- Facultar al alcalde para la firma de escrituras y demás documentos que genere la 
presente operación. 
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4º.- Trasladar a la Notaría de Burlada, el acuerdo adoptado junto con datos relativos al 
renunciante a fin de formalizar y escriturar la retroventa de la parcela 273, polígono 5, 
paraje de Kanaleburua. 

8.- SOLICITUD DE FINANCIACION C.D. IBARARTE  
Toma la palabra el alcalde Sr. Irigaray que informa sobre la petición realizada por el 
C.D. Ibararte, solicitando subvención para la financiación del Club Deportivo Ibararte, 
que realiza actividades deportivas, en las que participan niñas/os de Auritz/Burguete.  
Se acuerda por unanimidad, concederles la ayuda que les corresponda en función, del 
número de participantes de Auritz/Burguete en el C.D. Ibararte, del número de 
solicitudes a estas ayudas y de la partida presupuestaria existente.  
 
9.- APROBACION INICIAL MODIFICACION ORDENANZA URBAN ISTICA  
Tramitándose por el Ayuntamiento de manera habitual la figura de la División 
Horizontal y no estando incluida en la ordenanza reguladora de tasas por tramitaciones 
urbanísticas, la Secretaria, Sra. Ezcurra, propone modificar la mencionada ordenanza 
incluyendo como objeto de dicha exacción la figura de la división horizontal, 
equiparándola a la figura de la segregación.  
Se acuerda por unanimidad, aprobar inicialmente la modificación de la Ordenanza 
reguladora de tasas por tramitaciones urbanísticas en su artículo 3 e) Tramitación de 
Segregaciones, añadiendo en dicho artículo la figura de la división horizontal. Y en el 
Epígrafe V. Derechos mínimos, que regula el abono a pagar por cada tramitación, en el 
apartado de Segregaciones (por parcela), 600 euros, añadir División Horizontal. Es 
decir, a las tramitaciones de segregaciones y divisiones horizontales, se les aplicará una 
tasa de 600 euros.  
 
10.- MOCION DE RECHAZO AL RECURSO PRESENTADO POR LA 
COMUNIDAD DE MADRID FRENTE A LA SUBVENCIÓN DE 3 MIL LONES 
DE EUROS OTORGADA AL GOBIERNO DE NAVARRA PARA LA 
REACTIVACIÓN DEL PIRINEO  
La Corporación acuerda por unanimidad aprobar la siguiente moción: 
 
“A finales del año 2020, EH Bildu alcanzó un acuerdo en el Congreso español para 
destinar tres millones de euros a implementar un Plan de Reactivación Económica en la 
zona de Pirineos Orientales de Navarra. 
 
Ello dio lugar al Real Decreto 902/2021, de 19 de octubre por el que el gobierno 
central concedió una subvención por la cuantía indicada al Gobierno de Navarra. 
 
A través de dicho plan de reactivación se preveía realizar una serie de actuaciones 
dirigidas a fomentar el emprendimiento y paliar las consecuencias de la despoblación 
creciente en la zona. 
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Entre las actuaciones previstas, se encuentra la apertura de una línea de ayudas para 
microempresas y el emprendimiento personal, con la que se concederá hasta 5.000 
euros para cada una de las iniciativas locales que presenten proyectos de puesta en 
marcha o inversiones. Además, estas ayudas incentivarán la digitalización o mejora de 
la conectividad de la actividad empresarial. 
 
Sin embargo, en las últimas semanas, hemos tenido conocimiento de que el Gobierno de 
la Comunidad de Madrid, presidido por Isabel Díaz Ayuso, ha interpuesto un recurso 
con el fin de anular la concesión de 3 millones de euros a la Comunidad Foral de 
Navarra, aprobados por el citado Real Decreto 902/2021. 
 
El 17 de enero la Mesa y Junta de Portavoces del Parlamento de Navarra debatió una 
declaración institucional de rechazo de la decisión del Gobierno de la Comunidad de 
Madrid, que no salió adelante por el voto en contra de Navarra Suma (NA+). 
 
El Pirineo navarro es la zona rural de Navarra más castigada por la despoblación y ha 
sido objeto de abandono por las diversas instituciones de la comunidad foral. Por ello, 
resulta urgente concretar políticas públicas que pongan en el centro la vida de las 
personas que habitan en el Pirineo, y abordar el reto demográfico y despoblacional que 
padece esta zona. 
 
Por ello, el Ayuntamiento de Auritz/Burguete, presenta la siguiente moción propuesta 
por el grupo municipal EH Bildu del Ayuntamiento del Valle de Erro, para su debate y 
aprobación en Pleno. 
Se acuerda por unanimidad lo siguiente: 
 
MOCIÓN 
 
1.-El Ayuntamiento de Auritz/Burguete, rechaza la decisión del Gobierno de la 
Comunidad de Madrid de pretender anular la concesión de 3 millones de euros a la 
Comunidad Foral de Navarra para la reactivación del Pirineo, y solicita su retirada. 
2. El Ayuntamiento de Auritz/Burguete, considera necesario destinar dichos fondos a 
revitalizar el Pirineo navarro, a través de proyectos que aborden el reto demográfico y 
faciliten el emprendimiento y el desarrollo de actividades empresariales. 
3.- El Ayuntamiento de Auritz/Burguete, insta al Gobierno de Navarra a que defienda 
los objetivos definidos en el Plan del Pirineo y se desarrolle las convocatorias de 
subvención recogidas en el Plan de Reactivación Económica de la zona de Pirineos 
Occidentales.  
4.- Dar traslado de la presente moción a la Mesa del Pirineo, para su conocimiento y 
efectos oportunos.  
 
11.- INFORMACION VARIA. 
Robo de señalítica. 
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El alcalde Sr. Irigaray informa que el pasado uno de enero comprobó que había sido 
sustraída la señalización de acceso de vehículos del portillo de Xuringoa poniendo en 
conocimiento el hecho al guarderio forestal. 
La Corporación se da por enterada.  
Daños por inundaciones del pasado mes de diciembre. 
El alcalde Sr. Irigaray informa que el ingeniero Sr. Izco ha valorado los desperfectos de 
la riada en Aetzubi, puentes de Soroluzea y Zaldua y camino de Bidausi que asciende a 
23.652 €. 

La Corporación se da por enterada.  

Mancomunidad Bidausi. 
El alcalde Sr. Irigaray informa que el pasado 23 de diciembre se celebró asamblea de la 
mancomunidad y en la que se aprobó el cambio de servicio de la empresa Urbaser por 
Traeco Medio Ambiental, S.L desde el uno de febrero 
La Corporación se da por enterada. 
Resolución del proyecto de actuaciones forestales. 
El alcalde Sr. Irigaray informa que se ha recibido comunicación de la concesión de la 
totalidad de acciones del proyecto presentado para la campaña 2021-22. 
La Corporación se da por enterada.  
Reuniones de turismo. 
El alcalde Sr. Irigaray, informa que se han mantenido varias reuniones en diversos 
estamentos referentes a este sector: 
Junto al resto de alcaldes del Camino de Santiago donde se explicó la gestión al 
respecto de los fondos Nex Generattion. 
Con la empresa Meridiano Zero que está realizando el estudio del sector en la UGET 
del Pirineo Navarro y donde se planteó la posibilidad de crear un consorcio, 
indispensable para la gestión de los fondos, y donde parte de los asistentes mostraron su 
disconformidad a la inclusión del valle de Esteribar en la zona Pirineo Navarro. 
Con las empresas El Turismo Fácil y Tantatic de cara a fomentar y divulgar el producto 
turístico. 
La Corporación se da por enterada.  
Presentación de proyectos de comunidades energéticas. 
El alcalde Sr. Irigaray informa que el 13 de enero tuvo lugar en Aribe la presentación de 
los avances en los trabajos de las comunidades energética de la comarca y la puesta en 
común de proyectos e ideas 
La Corporación se da por enterada.  
 
 
Mesa del Pirineo. 
El alcalde Sr. Irigaray informa de las reuniones celebradas por la Mesa del Pirineo en 
las que se han trabajado temas de vivienda, educación, emprendimiento, turismo y la 
preparación de la Asamblea del Pirineo que se celebrará en Ezkaroz. 
La Corporación se da por enterada.  
Depósito de aguas. 
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El alcalde Sr. Irigaray informa que el pasado 28 de enero junto con el concejal Sr 
Juandeaburre, el alguacil Sr. Pedroarena y el ingeniero Sr. Infante visitaron el depósito 
de agua y las zonas que lo alimentan para estudiar su estado y soluciones que garanticen 
el suministro afectado en la actualidad por el cambio climático que hace que las épocas 
de estiaje sean más prolongadas y a las pérdidas actuales que genera su deficiente 
estado. La obra se presentará en el Plan Director. 
La Corporación se da por enterada.  
Acciones con la juventud. 
El alcalde Sr. Irigaray informa que dada la importancia de la juventud para el futuro del 
municipio se puso en contacto con la empresa Artelan para organizar junto a ellos un 
proceso de participación e implicación en la vida municipal, tanto social como 
institucional. Añade que se ha presentado la acción a una convocatoria de participación 
del Gobierno de Navarra y a otra de acciones vinculadas al Plan del Pirineo. 
Por otra parte, informa el pasado 30 de enero el Diario de Noticias publicó un reportaje 
sobre el centro de desintoxicación de Larraingoa en el Señorío de Erro y dado el grave 
problema de consumo de drogas entre la juventud que sufre la zona incluido 
Auritz/Burguete consideró necesario tomar medidas por lo que se puso en contacto con 
la mancomunidad de servicios sociales para gestionar el tema en aras a llegar a la 
juventud como prevención y en especial a los consumidores de estupefacientes.  
La Corporación se da por enterada. 
Estudio viabilidad de empresa de trabajos forestales de Erro-Burguete. 
El alcalde Sr. Irigaray informa que la empresa Lur Geroa ha presentado el estudio 
encargado por los dos ayuntamientos sobre la viabilidad de la creación de una empresa 
que pudiera se pública o mixta privada y pública. De todas formas, es un tema que hay 
que trabarlo a fondo antes de decidirse. 
La Corporación se da por enterada.  
Eurovelo Bicimugi. 
El alcalde Sr. Irigaray informa que Nasuvinsa ha iniciado por Aezkoa y Roncesvalles 
los trabajos de mejora del trazado y que en Auritz/Burguete afecta al camino de 
Altzetakobitartea firmando hoy mismo la licencia de obras. 
La Corporación se da por enterada.  
Contenedores para el centro de salud. 
El alcalde Sr. Irigaray informa que desde el centro han solicitado a la mancomunidad 
Bidausi un contenedor verde y otro azul por lo que junto al chofer de recogida habrá que 
concretar su ubicación. 
La Corporación se da por enterada.  
 
10.- RUEGOS Y PREGUNTAS. 
Toma la palabra el concejal Sr. Juandeaburre, que en relación con el acuerdo enviado 
por el Ayuntamiento a la Mancomunidad de Auñamendi sobre la posibilidad de ceder el 
edificio de las escuelas para un centro de día o similar, al no tener muy claro que tipo de 
centro se quiere para esta zona, se va a presentar a través de las ayudas de acción al Plan 
del Pirineo, un proyecto que estudie el tipo de centro que se necesita. 
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Toma la palabra el concejal Sr. Gaztelu, que pregunta si está dentro de los planes del 
Ayuntamiento arreglar la pavimentación de la urbanización Kanaleburua, respondiendo 
el alcalde Sr. Irigaray que precisamente hoy ha hablado con el ingeniero Sr. Juan 
Guallart, habiendo quedado el jueves día 24 con él para hablar tanto de dicha 
pavimentación como de la del resto de la calle Roncesvalles que falta por pavimentar, 
ya que si bien hizo en su día números, se trata de rematar el tema y tener la 
documentación más completa para cuando lleguen las ayudas y haya que presentar 
solicitud.   
 
Y no habiendo más asuntos que tratar, siendo las 20:30 horas. del mismo día, se levanta 
la sesión, de lo que doy fe. 
 
 
 
Aurizko udaletxean, 2022ko otsailaren 14ko 19:00etan, Udala bildu zen bilkura arrunta 
egiteko. Bertaratuak: Juan Miguel Juandeaburre Ainciburu, Ana Azanza Burusco,  
Miren Oyarbide Lapazaran eta Mikel Gaztelu Alonso zinegotziak, alkatea Jose Irigaray 
Gil, bilkuraburu izan zen eta idazkaria, udalbatzarena, Marisol Ezcurra Irure.  
 
1.- 2021eko ABENDUAREN 13ko ETA ABENDUAREN 27ko BILKUREN 
AKTAK ONESTEA 
Udalbatzak erabaki du aho batez 2021eko abenduaren 13ko eta abenduaren 27ko 
bilkuren aktak onestea.  
 
2.- 2021eko ABENDUAREN 10etik 2022ko OTSAILAREN 10a ARTE 
ALKATEAK EMAN DITUEN EBAZPENEN INGURUKO INFORMAZIOA  
Irigaray alkateak 2021eko abenduaren 10etik 2022ko otsailaren 10era eman dituen 
ebazpenen gaineko informazioa eman du, horiek bilkurako espedientean daude eta 
udalkide guztiak jakitun dira. 
 
3.- LGP-LEADER BERRIRA ATXIKITZEKO ESKUTITZA ONESTE A 
Irigaray alkate jaunak hartu du hitza eta jakinarazi du, 2023-2027 aldirako Nafarroako 
Mendialdeko Tokiko Garapen Parte-hartzailerako Estrategian parte hartu ahal izateko, 
beharrezkoa dela LEADER PDR-berriari atxikitzeko gutuna onartzea. Gutun hori 
2022an idatziko da, eta 2023-2027 aldian zehar Cederna Garalur elkarteak kudeatuko 
du. 
Udalbatzak honakoa onartu du aho batez: 
Nafarroako Mendialdeko Tokiko Garapen Parte-hartzailerako 2023-2027 Estrategian 
parte hartzea. 2022an idatziko da, eta 2023-2027 aldian zehar Cederna Garalur Tokiko 
Ekintza Taldeak kudeatuko du, G31372063 IFZ duela. Hori guztia enplegua, 
hazkundea, gizarte-inklusioa eta tokiko garapen jasangarria sustatzea helburu 
espezifikoaren barruan, landa-eremuetan, tokiko garapen bioindustriala eta tokiko 
garapena barne. 
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2.- Udalkideek ezagutzen dutela Cederna Garalurrek 2014-2020 Nafarroako LGParen 
esparruan udal-eremuan egindako lan ona, LGENFk kofinantzatutako laguntzen % 
65ean. 
3º.- Udalak konpromisoa hartzen duela Cederna Garalur tokiko ekintza-taldearekin 
batera parte hartzeko eremu geografikoko Toki Garapen Partaiderako Estrategia 
prestatzeko lanetan, 2023-2027 aldirako. 
4º.- Batzorde Exekutiboak edo Cederna Garalurreko pareko organoak ezarriko duen 
kuota ordainduko duelako konpromezua hartu du Udalak, fondo publikoen bidez 
ordaindu ezin denaren zatia ordaintzeko. 
 
5º.- Udalak konpromezua hartu du bere lurraldeko Tokiko Garapen Partehartzailea 
kudeatzeko 2023-2027 epealdian Cederna Galarurrek deituko dituen bileretan parte 
hartzeko. 
6º.- Alkateari ahalmena eman zaio, Udal honen izenean, Cederna Garalurreko tokiko 
ekintza taldearekin erabaki honetatik sortutako dokumentu guztiak sinatzeko. 
 
4.- IRUÑA-TUTERAKO ARTZAPEZPIKUTZAK EGINDAKO ERREGI STRO-
IMMATRIKULAZIOEN IZAERA PUBLIKOA DEFENDATZEKO AKORD IOA  
Irigaray alkate jaunak hartu du hitza, eta adierazi du Justizia Kontseilaritzak, NUKFren 
bidez, Artzapezpikutzak inmatrikulatutakoari buruzko informazioa igorri diela eskatu 
duten Nafarroako toki-erakunde guztiei, Auritzen kasuan bi finka baitira. Bariko San 
Nikolas eliza eta Apezarena. Azaldu du, jatorrian, herritarrek herriko ondasun 
kontsideratzen zituztela ondasun horiek, egungoaren oso bestelako testuinguru sozial 
batean, eta, horregatik, ez zela beharrezkoa ikusten ondasun horiek eskrituratzea. 

Afera 1946an hasi zen, Franco jeneralaren gobernuak Hipoteka Legea aldatu zuenean, 
apezpikutzei agiri zibilen fede emateko boterea emanez, notarioekin parekatuz, baina 
gurtzarako ez den ondarean bakarrik, eta horrek azaltzen du Aurizko bi higiezinen 
inskripzio-daten arteko aldea. 

1998an, Jose Maria Aznarrek gobernatzen zuenean, legea aldatu zen, hierarkia 
katolikoak gurtza-lekuak immatrikulatzeko zuen ahalmena zabalduz. 

Rajoyren Gobernuak, 2015ean, Giza Eskubideen Europako Goi Auzitegiak eta ondare-
plataformek presionatuta, Eliza Katolikoaren immatrikulazioak baimentzen zituen 
hipoteka-legearen artikulua kendu zuen, Konstituzioaren aurkakoa zelako. 

Egungo gobernu koalizioak, Pedro Sanchezen gidaritzapean, bere programaren 5.11. 
puntuan honakoa egingo duela adierazten du: “Elizak behar ez bezala 
immatrikulatutako ondasunak berreskuratzea errazteko behar diren lege-aldaketak, 
ondasunak Jabetza Erregistroan inskribatzeko pribilegioan oinarrituta, bertako kideen 
deklarazio soiletatik abiatuta” Azkenik, legeak ez egiteaz gain, babesgabetasun 
handienean utzi ditu udalak, ondasun horiek berreskuratzeko.  
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Horregatik, Gobernuari jatorrizko egoerara itzultzea eskatu behar zaiola uste du, herria 
kultu-tokiak eraikitzera eraman zuen helburua ahaztu gabe, eta erlijio katolikoa dagoen 
bitartean, erritualak kultu-leku horietan bermatuta egon behar direla uste du. 
Adierazi du, igorritako ohar sinpleak ikusita, egiaztatu daitekeela parrokia-etxe 
deiturikoari buruzko titulua esleipen bidezkoa dela. Kontuan izanik 2016ko apirilaren 
11ko bilkuran jakinarazi zela, Exuperancio Aos alkate zela, Artzapezpikutzaren aldeko 
eskriturak egin zirela, Agoizko Jabetza Erregistrora jo zuen titulu edo esleipen-agiri 
horiek ba ote zeuden jakiteko, eta Erregistroan erantzun zitzaion akatsa zela jada 
zuzendutako idatzoharrean, eta ez zela esleipen bat, immatrikulazio bat baizik. 
Udal honek adierazten du: 

A) Udal artxiboan eta beste batzuetan dagoen dokumentazioaren arabera, Bariko 
San Nikolas elizari dagokionez: 

-1710eko azaroaren 21eko notario-protokoloak honako hauen arteko 
hitzarmenak, betebeharrak eta kontsignazioak jasotzen ditu: zinpeko alkatea eta herri 
honetako bizilagunak; Gracia de Arozamena, Juan de Mihuraren alarguna; haren erraina 
eta Bera, Lesaka eta Arantzako hiribilduetako bilobak ,Aurizko hiribildu horretako 
elizaren fabrika zela eta, Juan de Mihurak eta haren seme Martinek 1699an eraiki eta 
jada hilda zeudenak. 

-Antzina-antzinatik, baina, datuen arabera, 1800. urtetik, hiribildua “bere 
parrokia-elizaren zaindaritzat” hartzen da, eta, “bizilagunak, bere zaindariak”. 

-1802 inguruan, alkateak, erregidoreek eta bizilagunek osatzen duten 
instrukzioan, familia ongileari buruz dio 1699an ordaindu zuela portada eraikitzea. 
Orozeko odol ospetsua eta prosaika noblea zizelkatuta dago elizaren aurrealdean. Bere 
arma heraldikoak herri honek gaur egun erabiltzen dituenak dira. 

-Udalak, 1858an, herri lurrak saldu zituen eraikina berreraikitzeko. Zehazki 
Margaritasaron, Errotaldean eta Aranandin saldu zituen lurrak. 

-1861eko irailaren 6an koruko dorrea eta ganga erre ondoren, Nafarroako 
Diputazio Probintzialak (Jose Yanguas y Mirandaren sinadurarekin) auzotarren 
ordezkaritzat eta herri-ondasunen administratzailetzat jotzen du udal hau, eta 
berreraikitzeak eragiten dituen gastuak baimentzen ditu " Gauza bera zioten 
Mirafloresko Markesak eta Pedro Ansoleaga arkitektoak. Garai berean, Manuel 
Mercader Iruñeko gotzainaren idazkariak baimena eman zion Orreagako Kolegiatari 
berreraikuntzarako Udalari egurra saltzeko, eta hark eskura edo epeka ordaindu beharko 
du. Hori guztia udal kontuetan agertzen da, baita erretaulen eta ezkilen gastuak, 
aseguruen ordainketak, etab. 

-1881ean bizilagunek mailegua hartu zuten elizako obrak egiteko. 
-XX. mendean, Udalak ordaindu egin zituen bai 1949an dorre berria 

eraikitzeko lanak, bai 1965ean egindako barnealdeko saneamendu-lanak eta 
dekorazioaren aldaketa. 

-Udalak 1953an berogailua instalatzeko gastu guztiak ordaindu zituen, joan 
den mendeko hirurogeita hamarreko hamarkadan erakunde horren kontura modernizatu 
zena. 

-Urte hauetan zehar Udalak eraikinaren mantentze lanen gastuez arduratu da. 
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-Parrokian dagoen erlojua udal izaerakoa da, baita bere ezkila ere, 1672an 
urtua eta 1864an Orreagako Kolegiatak Aurizko herriari dohaintzan emandakoa, bere 
Udalak ordezkatua, hiribildu honek kanpai baten beharra zuela eta, eta 1864ko 
martxoaren 12an izandako sutea itzaltzen hiribildu honetako herritar guztien laguntza 
eskertzeko, izan ere, kolegiata osoa errauts bihurtzeko arriskuan egon zen. 

-Apaingarri gehienak bizilagunek edo Udalak ordaindu ditu. 
-2003ko apirilaren 30ean, Iruñeko Elizbarrutiak Agoizko Jabetza 

Erregistroan inmatrikulatu zuen hiribildu honetako San Nikolas Barikoaren 
adbokazioaren parrokia-eliza, Hipoteka Legearen 206. eta 207. artikuluei atxikiz. 

-2007ko azaroaren 8an Udalak erabaki zuen inmatrikulazio horren aurka 
agertzea. 
  
 Parrokia-etxeari edo Apezarenari dagokionez, antzinako harri bat du eta honakoa 
idatzita: Casa Vicarial. Año 1832. 1890eko udal-ondasunen inbentarioan honela 
definitzen du etxe hori “Beste etxe bat, parrokiakoa, karrika berean, 16. zenbakian, 
parrokoa bertan bizi da”, eta jasota dago, beste ondasun batzuekin batera, Agoizko 
Jabetza Erregistroan inmatrikulatuta dagoela. Hala ere, inmatrikulaziorako egiaztagiri 
horiek landa-ondasunenak baino ez ziren izan, eta inbentarioan jasota dauden hiri-
ondasunak ez ziren sartu: parrokia-etxea edo Apezarena eta Hiribilduaren Etxea edo 
Udaletxea.  

-1956ko abuztuaren 14an, Udalak, Javier Esparza San Julián arkitektoak hiri 
honetako etxe bikariala konpontzeko egindako proiektua eta aurrekontuak aztertu 
ondoren, Parrokiako Fabrika Batzarraren aurrekontua onartu zuen. Aurrekontua 157.400 
pezetakoa zen eta, gainera, Parrokiako Fabrika Batzarrean Udalaren ordezkaritza bati 
sarrera emango zaiola onartu zen. 

-1957ko uztailaren 11n, Hamabosteko Batzarrak ontzat eman zuen 1956ko 
ekainaren 21ean Bikariotza Etxean egindako obren likidazioa. Akta berean jasotzen 
denez, obren kostua 186.848 pezeta eta 26 zentimokoa izan zen. 

-1959ko abuztuaren 13an, Hamabosteko Batzarrak hiri honetako etxe 
bikarioaren eraikuntza likidatu zuen, Fabrikako Batzarrak aurkeztutako 
dokumentazioaren arabera, 373.047, 87 pezetatan. 

-1981eko azaroaren 17an Iruñeko Elizbarrutiak erregistratua geratu zen 
Aurizko San Nikolas parrokiarako, erregistro-oharraren arabera, immatrikulazio 
tituluagatik, ez esleipen tituluagatik, duela gutxi zuzendutako espedientearen oharrean 
agertzen den bezala. 

 
 Akordio hau hartzea ez da erlijioaren aurkako edo Eliza Katolikoaren aurkako 
motibazio edo interesen ondorioa. Lege hori onartzeak Toki Administrazioari buruzko 
6/1990 Foru Legearen 110. artikulua betetzea du helburu. Artikulu horrek dioenez, 
“Nafarroako toki entitateek beren ondareko ondasunak eta eskubideak zaindu, 
defendatu, berreskuratu eta hobetzen direla zaindu behar dute, eta haien defentsarako 
beharrezkoak diren ekintzak gauzatu behar dituzte. Ondasun horiek lerrokaezinak, 
preskribaezinak eta enbargaezinak dira”, bai eta Nafarroako Toki Erakundeen 
Ondasunen Erregelamenduaren 25. artikulua ere. 



 
 
 
 

15

 
Juandeaburre zinegotziak hartu du hitza. Parrokia-etxeari dagokionez, alkatearen 
idazkian adierazitako kopuruei buruz galdetu du, eta erantzun du hasiera batean eraikina 
birgaitzea pentsatu zela, eta  zifra horiek hori dagozkiola, baina azkenean eraikina bota 
eta berreraiki egin zela. Gaineratu du hasiera batean etxea estuagoa zela, baina, bota 
zutenean, Oyarbide jaunak, aldameneko etxebizitzaren jabeak, doan eman zuela 
lursailaren metro bat inguru parrokia-etxearen luzera osoan, zabalago berreraikitzeko. 
Juandeaburre zinegotzi jaunak berriz ere hartu du hitza, eta nabarmendu du urteetan 
zehar partikularren lankidetza handia izan dela, eta, beraz, ados dagoela alkateak kultu-
ekitaldiak historikoki horretara bideratu diren lekuetan, jabetza edozein dela ere, egitea 
bermatzeari buruz egindako akordio-proposamenaren bigarren puntuan esaten 
denarekin. 
Oyarbide zinegotziak hartu du hitza, eta adierazi du etorkizunean ez dakitela zer 
gertatuko den elizarekin eta gurtzarekin, baina, nolanahi ere, orduan erabakiko dela zer 
gertatuko den eta zer izango den eraikin horietaz, eta, bere iritziz, herriak erabaki 
beharko duela.  
Azanza zinegotziak hartu du hitza, eta esandako guztia bere egiten du, ez bakarrik 
kultu-eraikinei buruz, baita elizak immatrikulatutako gainerako ondasunei buruz ere.  
Gaztelu zinegotziak adierazi du ez dituela aintzat hartzen elizak arlo horretan egin 
dituen jarduerak, era horretako eraikuntzak eta gainerako ondasunak bereganatu baititu, 
eta uste du elizaren helburua beste bat izan behar zela. 
Horiek guztiak kontuan hartuz, Udalak erabaki du aho batez:  

1) Garisoain, Zangoza, Otsagabia edo Aribeko San Joaquin aurrekari 
judizialak ikusita, ia ezinezkoa da egungo esparru juridikoan Udalak ondasun horiek 
bide horretatik berreskuratzea, eta, beraz, erabaki da une honetan ez dela aukera hori 
kontuan hartuko ondasun horiek itzultzeko. Nolanahi ere, beste korporazio batek 
Justiziara jotzeko aukera aztertzen badu, erabaki hori hartzeak ez du baldintzatuko. 

2)Espainiako Justizia Ministerioari eta Nafarroako Justizia Kontseilaritzari 
eskatzea lan egin dezatela, alde batetik, lege anakroniko eta ilegitimo horiek egindako 
immatrikulazioak baliogabetzeko lege bat onartzeko, udalei itzuliz justiziaz dagozkien 
ondasun horien titulartasuna, eta, bestetik, akordio bat egin dezatela Espainiako 
Apezpikuen Batzarrarekin, kultu-leku historikoen erabilera arautzeko eta haiek egiteko 
erabili diren tokiak edo haiek egiteko modua bermatzeko. 

3)Erabaki hau Espainiako Gobernuko Justizia Ministerioari, Nafarroako 
Gobernuko Justizia Kontseilaritzari, Nafarroako Udal eta Kontzejuen Federazioari eta 
Iruña-Tuterako Artzapezpikutzari helaraztea. 
 
5.- HERRI-LURRETAKO ORDENANTZA ALDATZEKO BEHIN BETI KO 
ONESPENA (EGUR LOTEAK)  
Irigaray alkateak hartu du hitza eta jakinarazi du 2021eko abenduaren 28ko 290 
zenbakidun NAOn herri-lurretako Ordenantzaren 51. Artikuluaren aldaketaren 
hasierako onespena argitaratu zela eta ez dela alegaziorik aurkeztu, hortaz, behin betiko 
onetsi behar da.   
Aho batez erabaki da: 
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1.- Herrilurretako aprobetxamenduak arautzen dituen Ordenantzaren V. Tituluko, Egur-
loteen aprobetxamendua, 51. Artikuluari honakoa gehitzea behin betiko onetsi da: 
Udalak egurra erretzeko azpiegiturarik ez duela modu frogagarrian egiaztatzen duten 
etxebizitzek, nahiz eta beren familia-unitateek 16. artikuluko baldintza guztiak bete, ez 
dute aprobetxamendu horretarako eskubiderik izango. 
2.- Nafarroako Aldizkari Ofizialean argitaratzea. 
 
6.- 2022ko FESTEN EGUTEGI PROPOSAMENA 
2022ko festen egutegia aho batez onetsi da, beti ere pandemiaren eboluzioa eta egoera 
uneoro kontuan hartuta:  
Inauteriak: Otsailak 26 eta 27. 
Udaberriko edo Gurutze Santuko Feria: Maiatzaren 1a. 
San Juan bestak: Ekainaren 23a, 24a, 25a, 26a eta 27a. 
Eskulangintza Azoka:  Abuztuak 15 
Larrazkeneko feria: Irailaren 25a 
Bariko San Nikolas: Abenduaren 6a.  
 
7.- KANALEBURUA, 5 POLIGONOKO 273 LURZATIAREN 
ATZERASALMENTA  
Alkateak hartu du hitza, eta Josetxo Chourraut jaunak, Aurizko Kanaleburua parajeko 5. 
poligonoko 273. lurzatiaren esleipendunak, aurkeztutako idazkiaren berri eman du. 
Idazki horren bidez, horri uko egitea onartzeko eskatu du, etorkizunean behar dituen 
etxebizitza-itxaropenak ez dituelako betetzen, eta, beraz, ezin dituelako bete baldintza-
agirian ezarritako baldintzak. 
Ikusirik, esleipendunak ez dituela baldintza-pleguko baldintzak beteko, Udalak 
biztanleria finkatzeko dituen beharrak eta baldintzen pleguko 6.6 puntuan jasotako 
atzerasalmentarako aukera, aho batez erabaki da: 
1º.- Josetxo Chourraut Echeverriak aurkeztu duen ukoa onartzea. 
2º.- Kanaleburuako 5. poligonoko 273. lurzatia atzera saltzea, Udalak esleipendunari 
enkanteko irteera-tasaren adinako zenbatekoa itzuliz, alde batetik behin-behineko 
fidantzari dagokion zenbatekoaren baliokidea kendu ondoren, 2017ko SPKLren 213.5 
artikuluarekin bat etorriz, eta, bestetik, Udalak aitortutako BEZaren aitorpenari 
dagokion zenbatekoaren baliokidea den zenbatekoa itzuliz, bai eta 1518 CC artikuluan 
ezarritako gastuak eta izapidearen ondorioz sor daitezkeen gainerako gastuak ere.  
3º.- 3.- Alkateari ahalmena ematea izapideak sortuko dituen eskriturak eta gainerako 
dokumentuak sinatzeko. 
3.- Hartutako erabakia eta uko egin duen eroslearen datuak Burlatako Notaritzari 
jakinaraztea, 5 poligonoko 273 lurzatiaren salerosketa gauzatu eta eskriturak egiteko. 

8.- IBARARTE KIROL KLUBAREN FINANTZAZIO ESKAERA 
Irigaray alkateak hartu du hitza, eta Ibararte Kirol Elkarteak egindako eskaeraren berri 
eman du. Diru-laguntza eskatu du Aurizko haurrek parte hartzen duten kirol jarduerak 
egiten dituen Ibararte Kirol Kluba finantzatzeko. 
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Aho batez erabaki da dagokien laguntza ematea, Ibararte Kirol Zentroan Auritzek duen 
partaide-kopuruaren, laguntza horietarako eskaera-kopuruaren eta dagoen aurrekontu-
partidaren arabera.  
 
9.- HIRIGINTZA ORDENANTZAREN ALDAKETA HASIERA BATEA N 
ONESTEA  
Udalak Dibisio Horizontalaren figura ohiko moduan izapidetu duenez, eta hirigintzako 
izapidetzeengatiko tasak arautzen dituen ordenantzan sartuta ez dagoenez, Ezcurra 
idazkariak ordenantza hori aldatzea proposatu du, eta ordainarazpen horren xede gisa 
zatiketa horizontalaren figura sartzea, banantzearen figurarekin parekatuz.  
Aho batez erabaki da hasieran onestea hirigintza-izapidetzeengatiko tasak arautzen 
dituen ordenantzaren 3 e) Banaketak izapidetzea artikulua aldatzea, eta artikulu horretan 
banaketa horizontalaren figura gehitzea. Eta V. epigrafean, Gutxieneko eskubideak, 
izapide bakoitzeko ordaindu beharreko gutxieneko eskubideak arautzen duen horretan, 
Banantzeak atalean (lurzati bakoitzeko), 600 euro, Banaketa Horizontala gehitzea. Hau 
da, segregazioen eta banaketa horizontalen izapideei 600 euroko tasa aplikatuko zaie.  
 
10.- NAFARROAKO GOBERNUARI PIRINIOAK SUSPERTZEKO 
EMANDAKO 3 MILIOI EUROKO DIRU-LAGUNTZAREN AURKA 
MADRILGO ERKIDEGOAK AURKEZTUTAKO ERREKURTSOA 
GAITZESTEKO MOZIOA  
  
Udalbatzak erabaki du aho batez honako mozioa onartzea: 
 
2020. urtearen amaieran, EH Bilduk akordioa lortu zuen Espainiako Kongresuan, 
Nafarroako Ekialdeko Pirinioetan Ekonomia Suspertzeko Plan bat ezartzeko hiru miloi 
euroko funtsa lortuz. 
 
Horren ondorioz, urriaren 19ko 902/2021 Errege Dekretua sortu zen, zeinaren bidez 
gobernu zentralak diru-laguntza bat eman zion Nafarroako Gobernuari, adierazitako 
zenbatekoarekin. 
 
Suspertze-plan horren bidez, ekintzailetza sustatzera eta eremu horretan gero eta 
despopulazio handiagoa izatearen ondorioak arintzera bideratutako zenbait jarduera 
egitea aurreikusi zen. 
 
Aurreikusitako jarduera horien artean, mikroenpresentzako eta ekintzailetza 
pertsonalerako laguntza-lerro bat irekitzea aurreikusi zen, eta horrekin 5.000 euro 
arteko diru-laguntza ematea tokian toki proiektuak garatu edo inbertsioak 
gauzatzeagatik. Gainera, laguntza horiek enpresa- jardueraren digitalizazioa edo 
konektibitatearen hobekuntza sustatuko dute. 
 
Hala ere, azken asteotan jakin dugu Isabel Diaz Ayuso buru duen Madrilgo Erkidegoko 
Gobernuak, Nafarroako Foru Erkidegoari emandako 3 miloi euroko funtsa 
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baliogabetzeko helegitea aurkeztu duela (902/2021. Errege Dekretuaren bidez onartu 
zena). 
 
Urtarrilaren 17an, Nafarroako Parlamentuko Mahai eta Bozeramaileen Batzordean 
adierazpen instituzional bat eztabaidatu zen, Madrilgo Erkidegoko Gobernuaren 
erabakia arbuiatzeko. Adierazpena ez zen aurrera atera Navarra Sumaren (NA+) 
aurkako bozagatik. 
 
Pirinioak dira Nafarroan despopulazioak gehien zigortu duen landa eremua. Urteetan, 
Nafarroako erakunde ezberdinen abandonua jasan du. Horregatik, premiazkoa da 
Pirinioetan bizi diren pertsonen bizitza erdigunean jarriko duten politika publikoak 
zehaztea eta eremu horrek pairatzen duen demografia- eta despopulazio-erronkari 
heltzea. 
 
Guzti hori dela eta, Erroibarko Udaleko EH Bildu taldeak Aurizko Udalari aurkeztu 
dion mozioa hemen aurkeztu da, aztertu eta bozkatua izan dadin. 
 
MOZIOA 
 
1. Aurizko Udalak Madrilgo Erkidegoko Gobernuak hartutako erabaki gaitzesten 
du. Horrela, Nafarroako Foru Komunitateari Pirinioak suspertzeko 3 milioi euroko 
dirulaguntza errekurritu eta baliogabetzeko saiakera honen kontra egiten du. 
 
2. Aurizko Udalak beharrezkotzat jotzen du funts horiek Nafarroako Pirinioak 
indarberritzeko erabiltzea, erronka demografikoari heldu eta ekintzailetza eta enpresa-
jardueren garapena erraztuko duten proiektuen bidez. 
 
3. Aurizko Udalak Nafarroako Gobernuari eskatzen dio defenda ditzala 
Pirinioetako Planean zehaztutako helburuak eta gara ditzala Mendebaldeko Pirinioak 
Ekonomia Suspertzeko Planean jasotako dirulaguntza deialdiak. 
  
4. Mozio hau Pirinioetako Mahaiari eta Mahaia osatzen duten toki entitateei 
helaraztea, testu honetara atxikitzeko eskaerarekin batera. 
 
 
11.- BESTERIK 
Seinaleen ebasketa 
Irigaray alkateak jakinarazi du urtarrilaren batean ohartu zela Xuringoako atakan 
ibilgailuak sartzeko seinalizazioa falta zela eta mendizainei jakinarazi ziela. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Joan den abenduan uholdeengatik izandako kalteak 
Irigaray alkateak jakinarazi du Izco ingeniariak uholdeek Aetzubin, eta Soroluzea eta 
Zalduako zubietan eta Bidausiko bidean egindako kalteak baloratu dituela 23.652 
eurotan. 



 
 
 
 

19

Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  

Bidausi Mankomunitatea 
Irigaray alkateak jakinarazi du abenduaren 23an Mankomunitateko Batzar Orokorra 
egin zela eta zerbitzuaren aldaketa onartu zela, orain arte Urbaser enpresak egiten zuen 
eta otsailaren batetik aitzina Traeco Medio Ambiental S.L.-k eginen du. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da. 
Baso jardueren proiektuaren ebazpena. 
Irigaray alkateak jakinarazi du 2021/2022 kanpainarako aurkeztutako proiektuaren 
jarduera guztiak onartu direla. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Turismo bilerak 
Irigaray alkateak dio alor horretan ari diren hainbat erakundeekin bilerak egin direla: 
Done Jakue Bideko gainerako alkateekin, Nex Generattion fondoen kudeaketa 
azaltzeko. 
Meridiano Zero enpresarekin, Nafarroako Pirinioan sektoreak duen egoera aztertzen ari 
dena, bilera horretan azaldu zen komeni dela partzuergo bat osatzea fondoak 
kudeatzeko, eta bertaratutako batzuk Esteribar Nafarroako Pirinioan sartzearen aurkez 
agertu ziren. 
El Turismo Fácil eta Tantatic enpresekin, turismo produktua sustatu eta zabaltzeko. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Komunitate energetikoak eratzeko proiektuen aurkezpena 
Irigaray alkateak jakinarazi du urtarrilaren 13an Ariben eskualdeko komunitate 
energetikoak garatzeko lanak aurkeztu zirela eta proiektuak eta ideiak partekatu zirela. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
 
Pirinioko Mahaia 
Irigaray alkateak jakinarazi du Pirinioko Mahaiak bilerak egin dituela eta horietan 
etxebizitza, hezkuntza, ekintzailetza, turismoa eta Ezkarozen eginen den Pirinioko 
Batzar Orokorraren prestaketaz aritu zirela. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Ur-biltegia 
Irigaray alkate jaunak jakinarazi du joan den urtarrilaren 28an, Juandeaburre 
zinegotziarekin, Pedroarena aguazilarekin eta Infante ingeniariarekin batera, ur-biltegia 
eta hura elikatzen duten eremuak bisitatu zituztela, haren egoera aztertzeko eta klima-
aldaketak eragindako hornikuntza bermatuko duten konponbideak bilatzeko; izan ere, 
horren ondorioz, agorraldi-garaiak luzeagoak dira, eta haren egoera kaskarrak gaur egun 
galerak eragiten ditu. Lanak Plan Zuzendarira aurkeztuko dira. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Ekintzak gazteekin 
Irigaray alkateak jakinarazi du herriko etorkizunerako gazteek duten garrantzia kontuan 
hartuz Artelan enpresarekin harremanetan jarri zela partaidetza prozesu bat martxan 
jartzeko herrian, bai gizarteari zein erakundeei dagokienez. Ekimena Nafarroako 
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Gobernuaren deialdi batean eta Pirinioko Planarekin zerikusia duten beste deialdi batean 
aurkeztu du. 
Bestalde, urtarrilaren 30ean, Diario de Noticias egunkariak Larraingoa desintoxikazio-
zentroari buruzko erreportaje bat argitaratu zuen Erroko Jaurerrian, eta, inguruan bizi 
diren gazteen artean (Auritz/Burguete barne) droga-kontsumoaren arazo larria 
zegoenez, beharrezkotzat jo zuen neurriak hartzea. Hori dela eta, gizarte-zerbitzuen 
mankomunitatearekin harremanetan jarri zen, gaia kudeatzeko, eta, horrela, droga-
kontsumitzaileak, prebentzio gisa. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da. 
Erro-Auritzen baso lanak egiteko enpresa baten bideragarritasun ikerketa 
Irigaray alkate jaunak jakinarazi du Lur Geroa enpresak bi udalek eskatutako azterlana 
aurkeztu duela, publikoa edo mistoa, pribatua eta publikoa izan daitekeen enpresa bat 
sortzearen bideragarritasunari buruzkoa. Dena den, erabaki aurretik sakon landu 
beharreko gaia da. 
La Corporación se da por enterada.  
Eurovelo Bicimugi 
Irigaray alkateak jakinarazi du Nasuvinsak ibilbidea hobetzeko lanei ekin diela Aezkoa 
eta Orreaga inguruan eta lan horiek Aurizko Altzetakobitarteko bideari eragingo diotela 
eta gaur sinatu duela horiek egiteko obra baimena. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Edukiontziak osasun etxerako 
Irigaray alkateak jakinarazi du osasun etxeak eskatu diola Bidausi Mankomunitateari 
edukiontzi berdea eta urdina jartzea eta txoferrarekin batera horik nor jarri erabaki 
beharko dela. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
 
12.- ESKAERAK ETA GALDERAK. 
Juandeaburre zinegotziak hartu du hitza. Udalak Auñamendiko Mankomunitateari 
bidalitako akordioari dagokionez, hau da, eskolen eraikina eguneko zentro baterako edo 
antzerako baterako lagatzeko aukerari buruz, eremu horretarako zer ikastetxe mota nahi 
den oso argi ez dagoenez, Pirinioetako Planerako ekintza-laguntzen bidez proiektu bat 
aurkeztuko da, behar den zentro mota aztertzeko. 
Gaztelu zinegotziak hartu du hitza, eta galdetu du ea Udalaren planen barruan dagoen 
Kanaleburua urbanizazioaren zoladura konpontzea. Irigaray alkate jaunak erantzun du 
Juan Guallart ingeniari jaunarekin hitz egin duela gaur, eta ostegunean, hilak 24, geratu 
dela berarekin zoladura horri buruz eta Orreaga kaleko gainerakoari buruz hitz egiteko, 
zoladura falta baita. Izan ere, bere garaian zenbakiak egin bazituen ere, gaia bukatzea 
eta dokumentazio osoena izatea da helburua, laguntzak iristen direnerako eta eskaera 
aurkeztu behar denerako.   
 
Eta gai gehiagorik ez zegoenez gero, bilkurari bukaera eman zaio egun bereko 
20:30ean, eta nik neuk akta idatzi eta fede eman dut. 
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Aurizko udaletxean, 2022ko otsailaren 14ko 19:00etan, Udala bildu zen bilkura arrunta 
egiteko. Bertaratuak: Juan Miguel Juandeaburre Ainciburu, Ana Azanza Burusco,  
Miren Oyarbide Lapazaran eta Mikel Gaztelu Alonso zinegotziak, alkatea Jose Irigaray 
Gil, bilkuraburu izan zen eta idazkaria, udalbatzarena, Marisol Ezcurra Irure.  
 
1.- 2021eko ABENDUAREN 13ko ETA ABENDUAREN 27ko BILKUREN 
AKTAK ONESTEA 
Udalbatzak erabaki du aho batez 2021eko abenduaren 13ko eta abenduaren 27ko 
bilkuren aktak onestea.  
 
2.- 2021eko ABENDUAREN 10etik 2022ko OTSAILAREN 10a ARTE 
ALKATEAK EMAN DITUEN EBAZPENEN INGURUKO INFORMAZIOA  
Irigaray alkateak 2021eko abenduaren 10etik 2022ko otsailaren 10era eman dituen 
ebazpenen gaineko informazioa eman du, horiek bilkurako espedientean daude eta 
udalkide guztiak jakitun dira. 
 
3.- LGP-LEADER BERRIRA ATXIKITZEKO ESKUTITZA ONESTE A 
Irigaray alkate jaunak hartu du hitza eta jakinarazi du, 2023-2027 aldirako Nafarroako 
Mendialdeko Tokiko Garapen Parte-hartzailerako Estrategian parte hartu ahal izateko, 
beharrezkoa dela LEADER PDR-berriari atxikitzeko gutuna onartzea. Gutun hori 
2022an idatziko da, eta 2023-2027 aldian zehar Cederna Garalur elkarteak kudeatuko 
du. 
Udalbatzak honakoa onartu du aho batez: 
Nafarroako Mendialdeko Tokiko Garapen Parte-hartzailerako 2023-2027 Estrategian 
parte hartzea. 2022an idatziko da, eta 2023-2027 aldian zehar Cederna Garalur Tokiko 
Ekintza Taldeak kudeatuko du, G31372063 IFZ duela. Hori guztia enplegua, 
hazkundea, gizarte-inklusioa eta tokiko garapen jasangarria sustatzea helburu 
espezifikoaren barruan, landa-eremuetan, tokiko garapen bioindustriala eta tokiko 
garapena barne. 
2.- Udalkideek ezagutzen dutela Cederna Garalurrek 2014-2020 Nafarroako LGParen 
esparruan udal-eremuan egindako lan ona, LGENFk kofinantzatutako laguntzen % 
65ean. 
3º.- Udalak konpromisoa hartzen duela Cederna Garalur tokiko ekintza-taldearekin 
batera parte hartzeko eremu geografikoko Toki Garapen Partaiderako Estrategia 
prestatzeko lanetan, 2023-2027 aldirako. 
4º.- Batzorde Exekutiboak edo Cederna Garalurreko pareko organoak ezarriko duen 
kuota ordainduko duelako konpromezua hartu du Udalak, fondo publikoen bidez 
ordaindu ezin denaren zatia ordaintzeko. 
 
5º.- Udalak konpromezua hartu du bere lurraldeko Tokiko Garapen Partehartzailea 
kudeatzeko 2023-2027 epealdian Cederna Galarurrek deituko dituen bileretan parte 
hartzeko. 
6º.- Alkateari ahalmena eman zaio, Udal honen izenean, Cederna Garalurreko tokiko 
ekintza taldearekin erabaki honetatik sortutako dokumentu guztiak sinatzeko. 
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4.- IRUÑA-TUTERAKO ARTZAPEZPIKUTZAK EGINDAKO ERREGI STRO-
IMMATRIKULAZIOEN IZAERA PUBLIKOA DEFENDATZEKO AKORD IOA  
Irigaray alkate jaunak hartu du hitza, eta adierazi du Justizia Kontseilaritzak, NUKFren 
bidez, Artzapezpikutzak inmatrikulatutakoari buruzko informazioa igorri diela eskatu 
duten Nafarroako toki-erakunde guztiei, Auritzen kasuan bi finka baitira. Bariko San 
Nikolas eliza eta Apezarena. Azaldu du, jatorrian, herritarrek herriko ondasun 
kontsideratzen zituztela ondasun horiek, egungoaren oso bestelako testuinguru sozial 
batean, eta, horregatik, ez zela beharrezkoa ikusten ondasun horiek eskrituratzea. 

Afera 1946an hasi zen, Franco jeneralaren gobernuak Hipoteka Legea aldatu zuenean, 
apezpikutzei agiri zibilen fede emateko boterea emanez, notarioekin parekatuz, baina 
gurtzarako ez den ondarean bakarrik, eta horrek azaltzen du Aurizko bi higiezinen 
inskripzio-daten arteko aldea. 

1998an, Jose Maria Aznarrek gobernatzen zuenean, legea aldatu zen, hierarkia 
katolikoak gurtza-lekuak immatrikulatzeko zuen ahalmena zabalduz. 

Rajoyren Gobernuak, 2015ean, Giza Eskubideen Europako Goi Auzitegiak eta ondare-
plataformek presionatuta, Eliza Katolikoaren immatrikulazioak baimentzen zituen 
hipoteka-legearen artikulua kendu zuen, Konstituzioaren aurkakoa zelako. 

Egungo gobernu koalizioak, Pedro Sanchezen gidaritzapean, bere programaren 5.11. 
puntuan honakoa egingo duela adierazten du: “Elizak behar ez bezala 
immatrikulatutako ondasunak berreskuratzea errazteko behar diren lege-aldaketak, 
ondasunak Jabetza Erregistroan inskribatzeko pribilegioan oinarrituta, bertako kideen 
deklarazio soiletatik abiatuta” Azkenik, legeak ez egiteaz gain, babesgabetasun 
handienean utzi ditu udalak, ondasun horiek berreskuratzeko.  

Horregatik, Gobernuari jatorrizko egoerara itzultzea eskatu behar zaiola uste du, herria 
kultu-tokiak eraikitzera eraman zuen helburua ahaztu gabe, eta erlijio katolikoa dagoen 
bitartean, erritualak kultu-leku horietan bermatuta egon behar direla uste du. 
Adierazi du, igorritako ohar sinpleak ikusita, egiaztatu daitekeela parrokia-etxe 
deiturikoari buruzko titulua esleipen bidezkoa dela. Kontuan izanik 2016ko apirilaren 
11ko bilkuran jakinarazi zela, Exuperancio Aos alkate zela, Artzapezpikutzaren aldeko 
eskriturak egin zirela, Agoizko Jabetza Erregistrora jo zuen titulu edo esleipen-agiri 
horiek ba ote zeuden jakiteko, eta Erregistroan erantzun zitzaion akatsa zela jada 
zuzendutako idatzoharrean, eta ez zela esleipen bat, immatrikulazio bat baizik. 
Udal honek adierazten du: 

A) Udal artxiboan eta beste batzuetan dagoen dokumentazioaren arabera, Bariko 
San Nikolas elizari dagokionez: 

-1710eko azaroaren 21eko notario-protokoloak honako hauen arteko 
hitzarmenak, betebeharrak eta kontsignazioak jasotzen ditu: zinpeko alkatea eta herri 
honetako bizilagunak; Gracia de Arozamena, Juan de Mihuraren alarguna; haren erraina 
eta Bera, Lesaka eta Arantzako hiribilduetako bilobak ,Aurizko hiribildu horretako 
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elizaren fabrika zela eta, Juan de Mihurak eta haren seme Martinek 1699an eraiki eta 
jada hilda zeudenak. 

-Antzina-antzinatik, baina, datuen arabera, 1800. urtetik, hiribildua “bere 
parrokia-elizaren zaindaritzat” hartzen da, eta, “bizilagunak, bere zaindariak”. 

-1802 inguruan, alkateak, erregidoreek eta bizilagunek osatzen duten 
instrukzioan, familia ongileari buruz dio 1699an ordaindu zuela portada eraikitzea. 
Orozeko odol ospetsua eta prosaika noblea zizelkatuta dago elizaren aurrealdean. Bere 
arma heraldikoak herri honek gaur egun erabiltzen dituenak dira. 

-Udalak, 1858an, herri lurrak saldu zituen eraikina berreraikitzeko. Zehazki 
Margaritasaron, Errotaldean eta Aranandin saldu zituen lurrak. 

-1861eko irailaren 6an koruko dorrea eta ganga erre ondoren, Nafarroako 
Diputazio Probintzialak (Jose Yanguas y Mirandaren sinadurarekin) auzotarren 
ordezkaritzat eta herri-ondasunen administratzailetzat jotzen du udal hau, eta 
berreraikitzeak eragiten dituen gastuak baimentzen ditu " Gauza bera zioten 
Mirafloresko Markesak eta Pedro Ansoleaga arkitektoak. Garai berean, Manuel 
Mercader Iruñeko gotzainaren idazkariak baimena eman zion Orreagako Kolegiatari 
berreraikuntzarako Udalari egurra saltzeko, eta hark eskura edo epeka ordaindu beharko 
du. Hori guztia udal kontuetan agertzen da, baita erretaulen eta ezkilen gastuak, 
aseguruen ordainketak, etab. 

-1881ean bizilagunek mailegua hartu zuten elizako obrak egiteko. 
-XX. mendean, Udalak ordaindu egin zituen bai 1949an dorre berria 

eraikitzeko lanak, bai 1965ean egindako barnealdeko saneamendu-lanak eta 
dekorazioaren aldaketa. 

-Udalak 1953an berogailua instalatzeko gastu guztiak ordaindu zituen, joan 
den mendeko hirurogeita hamarreko hamarkadan erakunde horren kontura modernizatu 
zena. 

-Urte hauetan zehar Udalak eraikinaren mantentze lanen gastuez arduratu da. 
-Parrokian dagoen erlojua udal izaerakoa da, baita bere ezkila ere, 1672an 

urtua eta 1864an Orreagako Kolegiatak Aurizko herriari dohaintzan emandakoa, bere 
Udalak ordezkatua, hiribildu honek kanpai baten beharra zuela eta, eta 1864ko 
martxoaren 12an izandako sutea itzaltzen hiribildu honetako herritar guztien laguntza 
eskertzeko, izan ere, kolegiata osoa errauts bihurtzeko arriskuan egon zen. 

-Apaingarri gehienak bizilagunek edo Udalak ordaindu ditu. 
-2003ko apirilaren 30ean, Iruñeko Elizbarrutiak Agoizko Jabetza 

Erregistroan inmatrikulatu zuen hiribildu honetako San Nikolas Barikoaren 
adbokazioaren parrokia-eliza, Hipoteka Legearen 206. eta 207. artikuluei atxikiz. 

-2007ko azaroaren 8an Udalak erabaki zuen inmatrikulazio horren aurka 
agertzea. 
  
 Parrokia-etxeari edo Apezarenari dagokionez, antzinako harri bat du eta honakoa 
idatzita: Casa Vicarial. Año 1832. 1890eko udal-ondasunen inbentarioan honela 
definitzen du etxe hori “Beste etxe bat, parrokiakoa, karrika berean, 16. zenbakian, 
parrokoa bertan bizi da”, eta jasota dago, beste ondasun batzuekin batera, Agoizko 
Jabetza Erregistroan inmatrikulatuta dagoela. Hala ere, inmatrikulaziorako egiaztagiri 
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horiek landa-ondasunenak baino ez ziren izan, eta inbentarioan jasota dauden hiri-
ondasunak ez ziren sartu: parrokia-etxea edo Apezarena eta Hiribilduaren Etxea edo 
Udaletxea.  

-1956ko abuztuaren 14an, Udalak, Javier Esparza San Julián arkitektoak hiri 
honetako etxe bikariala konpontzeko egindako proiektua eta aurrekontuak aztertu 
ondoren, Parrokiako Fabrika Batzarraren aurrekontua onartu zuen. Aurrekontua 157.400 
pezetakoa zen eta, gainera, Parrokiako Fabrika Batzarrean Udalaren ordezkaritza bati 
sarrera emango zaiola onartu zen. 

-1957ko uztailaren 11n, Hamabosteko Batzarrak ontzat eman zuen 1956ko 
ekainaren 21ean Bikariotza Etxean egindako obren likidazioa. Akta berean jasotzen 
denez, obren kostua 186.848 pezeta eta 26 zentimokoa izan zen. 

-1959ko abuztuaren 13an, Hamabosteko Batzarrak hiri honetako etxe 
bikarioaren eraikuntza likidatu zuen, Fabrikako Batzarrak aurkeztutako 
dokumentazioaren arabera, 373.047, 87 pezetatan. 

-1981eko azaroaren 17an Iruñeko Elizbarrutiak erregistratua geratu zen 
Aurizko San Nikolas parrokiarako, erregistro-oharraren arabera, immatrikulazio 
tituluagatik, ez esleipen tituluagatik, duela gutxi zuzendutako espedientearen oharrean 
agertzen den bezala. 

 
 Akordio hau hartzea ez da erlijioaren aurkako edo Eliza Katolikoaren aurkako 
motibazio edo interesen ondorioa. Lege hori onartzeak Toki Administrazioari buruzko 
6/1990 Foru Legearen 110. artikulua betetzea du helburu. Artikulu horrek dioenez, 
“Nafarroako toki entitateek beren ondareko ondasunak eta eskubideak zaindu, 
defendatu, berreskuratu eta hobetzen direla zaindu behar dute, eta haien defentsarako 
beharrezkoak diren ekintzak gauzatu behar dituzte. Ondasun horiek lerrokaezinak, 
preskribaezinak eta enbargaezinak dira”, bai eta Nafarroako Toki Erakundeen 
Ondasunen Erregelamenduaren 25. artikulua ere. 
 
Juandeaburre zinegotziak hartu du hitza. Parrokia-etxeari dagokionez, alkatearen 
idazkian adierazitako kopuruei buruz galdetu du, eta erantzun du hasiera batean eraikina 
birgaitzea pentsatu zela, eta  zifra horiek hori dagozkiola, baina azkenean eraikina bota 
eta berreraiki egin zela. Gaineratu du hasiera batean etxea estuagoa zela, baina, bota 
zutenean, Oyarbide jaunak, aldameneko etxebizitzaren jabeak, doan eman zuela 
lursailaren metro bat inguru parrokia-etxearen luzera osoan, zabalago berreraikitzeko. 
Juandeaburre zinegotzi jaunak berriz ere hartu du hitza, eta nabarmendu du urteetan 
zehar partikularren lankidetza handia izan dela, eta, beraz, ados dagoela alkateak kultu-
ekitaldiak historikoki horretara bideratu diren lekuetan, jabetza edozein dela ere, egitea 
bermatzeari buruz egindako akordio-proposamenaren bigarren puntuan esaten 
denarekin. 
Oyarbide zinegotziak hartu du hitza, eta adierazi du etorkizunean ez dakitela zer 
gertatuko den elizarekin eta gurtzarekin, baina, nolanahi ere, orduan erabakiko dela zer 
gertatuko den eta zer izango den eraikin horietaz, eta, bere iritziz, herriak erabaki 
beharko duela.  
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Azanza zinegotziak hartu du hitza, eta esandako guztia bere egiten du, ez bakarrik 
kultu-eraikinei buruz, baita elizak immatrikulatutako gainerako ondasunei buruz ere.  
Gaztelu zinegotziak adierazi du ez dituela aintzat hartzen elizak arlo horretan egin 
dituen jarduerak, era horretako eraikuntzak eta gainerako ondasunak bereganatu baititu, 
eta uste du elizaren helburua beste bat izan behar zela. 
Horiek guztiak kontuan hartuz, Udalak erabaki du aho batez:  

1) Garisoain, Zangoza, Otsagabia edo Aribeko San Joaquin aurrekari 
judizialak ikusita, ia ezinezkoa da egungo esparru juridikoan Udalak ondasun horiek 
bide horretatik berreskuratzea, eta, beraz, erabaki da une honetan ez dela aukera hori 
kontuan hartuko ondasun horiek itzultzeko. Nolanahi ere, beste korporazio batek 
Justiziara jotzeko aukera aztertzen badu, erabaki hori hartzeak ez du baldintzatuko. 

2)Espainiako Justizia Ministerioari eta Nafarroako Justizia Kontseilaritzari 
eskatzea lan egin dezatela, alde batetik, lege anakroniko eta ilegitimo horiek egindako 
immatrikulazioak baliogabetzeko lege bat onartzeko, udalei itzuliz justiziaz dagozkien 
ondasun horien titulartasuna, eta, bestetik, akordio bat egin dezatela Espainiako 
Apezpikuen Batzarrarekin, kultu-leku historikoen erabilera arautzeko eta haiek egiteko 
erabili diren tokiak edo haiek egiteko modua bermatzeko. 

3)Erabaki hau Espainiako Gobernuko Justizia Ministerioari, Nafarroako 
Gobernuko Justizia Kontseilaritzari, Nafarroako Udal eta Kontzejuen Federazioari eta 
Iruña-Tuterako Artzapezpikutzari helaraztea. 
 
5.- HERRI-LURRETAKO ORDENANTZA ALDATZEKO BEHIN BETI KO 
ONESPENA (EGUR LOTEAK)  
Irigaray alkateak hartu du hitza eta jakinarazi du 2021eko abenduaren 28ko 290 
zenbakidun NAOn herri-lurretako Ordenantzaren 51. Artikuluaren aldaketaren 
hasierako onespena argitaratu zela eta ez dela alegaziorik aurkeztu, hortaz, behin betiko 
onetsi behar da.   
Aho batez erabaki da: 
1.- Herrilurretako aprobetxamenduak arautzen dituen Ordenantzaren V. Tituluko, Egur-
loteen aprobetxamendua, 51. Artikuluari honakoa gehitzea behin betiko onetsi da: 
Udalak egurra erretzeko azpiegiturarik ez duela modu frogagarrian egiaztatzen duten 
etxebizitzek, nahiz eta beren familia-unitateek 16. artikuluko baldintza guztiak bete, ez 
dute aprobetxamendu horretarako eskubiderik izango. 
2.- Nafarroako Aldizkari Ofizialean argitaratzea. 
 
6.- 2022ko FESTEN EGUTEGI PROPOSAMENA 
2022ko festen egutegia aho batez onetsi da, beti ere pandemiaren eboluzioa eta egoera 
uneoro kontuan hartuta:  
Inauteriak: Otsailak 26 eta 27. 
Udaberriko edo Gurutze Santuko Feria: Maiatzaren 1a. 
San Juan bestak: Ekainaren 23a, 24a, 25a, 26a eta 27a. 
Eskulangintza Azoka:  Abuztuak 15 
Larrazkeneko feria: Irailaren 25a 
Bariko San Nikolas: Abenduaren 6a.  
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7.- KANALEBURUA, 5 POLIGONOKO 273 LURZATIAREN 
ATZERASALMENTA  
Alkateak hartu du hitza, eta Josetxo Chourraut jaunak, Aurizko Kanaleburua parajeko 5. 
poligonoko 273. lurzatiaren esleipendunak, aurkeztutako idazkiaren berri eman du. 
Idazki horren bidez, horri uko egitea onartzeko eskatu du, etorkizunean behar dituen 
etxebizitza-itxaropenak ez dituelako betetzen, eta, beraz, ezin dituelako bete baldintza-
agirian ezarritako baldintzak. 
Ikusirik, esleipendunak ez dituela baldintza-pleguko baldintzak beteko, Udalak 
biztanleria finkatzeko dituen beharrak eta baldintzen pleguko 6.6 puntuan jasotako 
atzerasalmentarako aukera, aho batez erabaki da: 
1º.- Josetxo Chourraut Echeverriak aurkeztu duen ukoa onartzea. 
2º.- Kanaleburuako 5. poligonoko 273. lurzatia atzera saltzea, Udalak esleipendunari 
enkanteko irteera-tasaren adinako zenbatekoa itzuliz, alde batetik behin-behineko 
fidantzari dagokion zenbatekoaren baliokidea kendu ondoren, 2017ko SPKLren 213.5 
artikuluarekin bat etorriz, eta, bestetik, Udalak aitortutako BEZaren aitorpenari 
dagokion zenbatekoaren baliokidea den zenbatekoa itzuliz, bai eta 1518 CC artikuluan 
ezarritako gastuak eta izapidearen ondorioz sor daitezkeen gainerako gastuak ere.  
3º.- 3.- Alkateari ahalmena ematea izapideak sortuko dituen eskriturak eta gainerako 
dokumentuak sinatzeko. 
3.- Hartutako erabakia eta uko egin duen eroslearen datuak Burlatako Notaritzari 
jakinaraztea, 5 poligonoko 273 lurzatiaren salerosketa gauzatu eta eskriturak egiteko. 

8.- IBARARTE KIROL KLUBAREN FINANTZAZIO ESKAERA 
Irigaray alkateak hartu du hitza, eta Ibararte Kirol Elkarteak egindako eskaeraren berri 
eman du. Diru-laguntza eskatu du Aurizko haurrek parte hartzen duten kirol jarduerak 
egiten dituen Ibararte Kirol Kluba finantzatzeko. 
Aho batez erabaki da dagokien laguntza ematea, Ibararte Kirol Zentroan Auritzek duen 
partaide-kopuruaren, laguntza horietarako eskaera-kopuruaren eta dagoen aurrekontu-
partidaren arabera.  
 
9.- HIRIGINTZA ORDENANTZAREN ALDAKETA HASIERA BATEA N 
ONESTEA  
Udalak Dibisio Horizontalaren figura ohiko moduan izapidetu duenez, eta hirigintzako 
izapidetzeengatiko tasak arautzen dituen ordenantzan sartuta ez dagoenez, Ezcurra 
idazkariak ordenantza hori aldatzea proposatu du, eta ordainarazpen horren xede gisa 
zatiketa horizontalaren figura sartzea, banantzearen figurarekin parekatuz.  
Aho batez erabaki da hasieran onestea hirigintza-izapidetzeengatiko tasak arautzen 
dituen ordenantzaren 3 e) Banaketak izapidetzea artikulua aldatzea, eta artikulu horretan 
banaketa horizontalaren figura gehitzea. Eta V. epigrafean, Gutxieneko eskubideak, 
izapide bakoitzeko ordaindu beharreko gutxieneko eskubideak arautzen duen horretan, 
Banantzeak atalean (lurzati bakoitzeko), 600 euro, Banaketa Horizontala gehitzea. Hau 
da, segregazioen eta banaketa horizontalen izapideei 600 euroko tasa aplikatuko zaie.  
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10.- NAFARROAKO GOBERNUARI PIRINIOAK SUSPERTZEKO 
EMANDAKO 3 MILIOI EUROKO DIRU-LAGUNTZAREN AURKA 
MADRILGO ERKIDEGOAK AURKEZTUTAKO ERREKURTSOA 
GAITZESTEKO MOZIOA  
  
Udalbatzak erabaki du aho batez honako mozioa onartzea: 
 
2020. urtearen amaieran, EH Bilduk akordioa lortu zuen Espainiako Kongresuan, 
Nafarroako Ekialdeko Pirinioetan Ekonomia Suspertzeko Plan bat ezartzeko hiru miloi 
euroko funtsa lortuz. 
 
Horren ondorioz, urriaren 19ko 902/2021 Errege Dekretua sortu zen, zeinaren bidez 
gobernu zentralak diru-laguntza bat eman zion Nafarroako Gobernuari, adierazitako 
zenbatekoarekin. 
 
Suspertze-plan horren bidez, ekintzailetza sustatzera eta eremu horretan gero eta 
despopulazio handiagoa izatearen ondorioak arintzera bideratutako zenbait jarduera 
egitea aurreikusi zen. 
 
Aurreikusitako jarduera horien artean, mikroenpresentzako eta ekintzailetza 
pertsonalerako laguntza-lerro bat irekitzea aurreikusi zen, eta horrekin 5.000 euro 
arteko diru-laguntza ematea tokian toki proiektuak garatu edo inbertsioak 
gauzatzeagatik. Gainera, laguntza horiek enpresa- jardueraren digitalizazioa edo 
konektibitatearen hobekuntza sustatuko dute. 
 
Hala ere, azken asteotan jakin dugu Isabel Diaz Ayuso buru duen Madrilgo Erkidegoko 
Gobernuak, Nafarroako Foru Erkidegoari emandako 3 miloi euroko funtsa 
baliogabetzeko helegitea aurkeztu duela (902/2021. Errege Dekretuaren bidez onartu 
zena). 
 
Urtarrilaren 17an, Nafarroako Parlamentuko Mahai eta Bozeramaileen Batzordean 
adierazpen instituzional bat eztabaidatu zen, Madrilgo Erkidegoko Gobernuaren 
erabakia arbuiatzeko. Adierazpena ez zen aurrera atera Navarra Sumaren (NA+) 
aurkako bozagatik. 
 
Pirinioak dira Nafarroan despopulazioak gehien zigortu duen landa eremua. Urteetan, 
Nafarroako erakunde ezberdinen abandonua jasan du. Horregatik, premiazkoa da 
Pirinioetan bizi diren pertsonen bizitza erdigunean jarriko duten politika publikoak 
zehaztea eta eremu horrek pairatzen duen demografia- eta despopulazio-erronkari 
heltzea. 
 
Guzti hori dela eta, Erroibarko Udaleko EH Bildu taldeak Aurizko Udalari aurkeztu 
dion mozioa hemen aurkeztu da, aztertu eta bozkatua izan dadin. 
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MOZIOA 
 
1. Aurizko Udalak Madrilgo Erkidegoko Gobernuak hartutako erabaki gaitzesten 
du. Horrela, Nafarroako Foru Komunitateari Pirinioak suspertzeko 3 milioi euroko 
dirulaguntza errekurritu eta baliogabetzeko saiakera honen kontra egiten du. 
 
2. Aurizko Udalak beharrezkotzat jotzen du funts horiek Nafarroako Pirinioak 
indarberritzeko erabiltzea, erronka demografikoari heldu eta ekintzailetza eta enpresa-
jardueren garapena erraztuko duten proiektuen bidez. 
 
3. Aurizko Udalak Nafarroako Gobernuari eskatzen dio defenda ditzala 
Pirinioetako Planean zehaztutako helburuak eta gara ditzala Mendebaldeko Pirinioak 
Ekonomia Suspertzeko Planean jasotako dirulaguntza deialdiak. 
  
4. Mozio hau Pirinioetako Mahaiari eta Mahaia osatzen duten toki entitateei 
helaraztea, testu honetara atxikitzeko eskaerarekin batera. 
 
 
11.- BESTERIK 
Seinaleen ebasketa 
Irigaray alkateak jakinarazi du urtarrilaren batean ohartu zela Xuringoako atakan 
ibilgailuak sartzeko seinalizazioa falta zela eta mendizainei jakinarazi ziela. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Joan den abenduan uholdeengatik izandako kalteak 
Irigaray alkateak jakinarazi du Izco ingeniariak uholdeek Aetzubin, eta Soroluzea eta 
Zalduako zubietan eta Bidausiko bidean egindako kalteak baloratu dituela 23.652 
eurotan. 

Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  

Bidausi Mankomunitatea 
Irigaray alkateak jakinarazi du abenduaren 23an Mankomunitateko Batzar Orokorra 
egin zela eta zerbitzuaren aldaketa onartu zela, orain arte Urbaser enpresak egiten zuen 
eta otsailaren batetik aitzina Traeco Medio Ambiental S.L.-k eginen du. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da. 
Baso jardueren proiektuaren ebazpena. 
Irigaray alkateak jakinarazi du 2021/2022 kanpainarako aurkeztutako proiektuaren 
jarduera guztiak onartu direla. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Turismo bilerak 
Irigaray alkateak dio alor horretan ari diren hainbat erakundeekin bilerak egin direla: 
Done Jakue Bideko gainerako alkateekin, Nex Generattion fondoen kudeaketa 
azaltzeko. 
Meridiano Zero enpresarekin, Nafarroako Pirinioan sektoreak duen egoera aztertzen ari 
dena, bilera horretan azaldu zen komeni dela partzuergo bat osatzea fondoak 
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kudeatzeko, eta bertaratutako batzuk Esteribar Nafarroako Pirinioan sartzearen aurkez 
agertu ziren. 
El Turismo Fácil eta Tantatic enpresekin, turismo produktua sustatu eta zabaltzeko. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Komunitate energetikoak eratzeko proiektuen aurkezpena 
Irigaray alkateak jakinarazi du urtarrilaren 13an Ariben eskualdeko komunitate 
energetikoak garatzeko lanak aurkeztu zirela eta proiektuak eta ideiak partekatu zirela. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
 
Pirinioko Mahaia 
Irigaray alkateak jakinarazi du Pirinioko Mahaiak bilerak egin dituela eta horietan 
etxebizitza, hezkuntza, ekintzailetza, turismoa eta Ezkarozen eginen den Pirinioko 
Batzar Orokorraren prestaketaz aritu zirela. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Ur-biltegia 
Irigaray alkate jaunak jakinarazi du joan den urtarrilaren 28an, Juandeaburre 
zinegotziarekin, Pedroarena aguazilarekin eta Infante ingeniariarekin batera, ur-biltegia 
eta hura elikatzen duten eremuak bisitatu zituztela, haren egoera aztertzeko eta klima-
aldaketak eragindako hornikuntza bermatuko duten konponbideak bilatzeko; izan ere, 
horren ondorioz, agorraldi-garaiak luzeagoak dira, eta haren egoera kaskarrak gaur egun 
galerak eragiten ditu. Lanak Plan Zuzendarira aurkeztuko dira. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Ekintzak gazteekin 
Irigaray alkateak jakinarazi du herriko etorkizunerako gazteek duten garrantzia kontuan 
hartuz Artelan enpresarekin harremanetan jarri zela partaidetza prozesu bat martxan 
jartzeko herrian, bai gizarteari zein erakundeei dagokienez. Ekimena Nafarroako 
Gobernuaren deialdi batean eta Pirinioko Planarekin zerikusia duten beste deialdi batean 
aurkeztu du. 
Bestalde, urtarrilaren 30ean, Diario de Noticias egunkariak Larraingoa desintoxikazio-
zentroari buruzko erreportaje bat argitaratu zuen Erroko Jaurerrian, eta, inguruan bizi 
diren gazteen artean (Auritz/Burguete barne) droga-kontsumoaren arazo larria 
zegoenez, beharrezkotzat jo zuen neurriak hartzea. Hori dela eta, gizarte-zerbitzuen 
mankomunitatearekin harremanetan jarri zen, gaia kudeatzeko, eta, horrela, droga-
kontsumitzaileak, prebentzio gisa. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da. 
Erro-Auritzen baso lanak egiteko enpresa baten bideragarritasun ikerketa 
Irigaray alkate jaunak jakinarazi du Lur Geroa enpresak bi udalek eskatutako azterlana 
aurkeztu duela, publikoa edo mistoa, pribatua eta publikoa izan daitekeen enpresa bat 
sortzearen bideragarritasunari buruzkoa. Dena den, erabaki aurretik sakon landu 
beharreko gaia da. 
La Corporación se da por enterada.  
Eurovelo Bicimugi 
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Irigaray alkateak jakinarazi du Nasuvinsak ibilbidea hobetzeko lanei ekin diela Aezkoa 
eta Orreaga inguruan eta lan horiek Aurizko Altzetakobitarteko bideari eragingo diotela 
eta gaur sinatu duela horiek egiteko obra baimena. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
Edukiontziak osasun etxerako 
Irigaray alkateak jakinarazi du osasun etxeak eskatu diola Bidausi Mankomunitateari 
edukiontzi berdea eta urdina jartzea eta txoferrarekin batera horik nor jarri erabaki 
beharko dela. 
Udalbatza jakinaren gainean gelditu da.  
 
12.- ESKAERAK ETA GALDERAK. 
Juandeaburre zinegotziak hartu du hitza. Udalak Auñamendiko Mankomunitateari 
bidalitako akordioari dagokionez, hau da, eskolen eraikina eguneko zentro baterako edo 
antzerako baterako lagatzeko aukerari buruz, eremu horretarako zer ikastetxe mota nahi 
den oso argi ez dagoenez, Pirinioetako Planerako ekintza-laguntzen bidez proiektu bat 
aurkeztuko da, behar den zentro mota aztertzeko. 
Gaztelu zinegotziak hartu du hitza, eta galdetu du ea Udalaren planen barruan dagoen 
Kanaleburua urbanizazioaren zoladura konpontzea. Irigaray alkate jaunak erantzun du 
Juan Guallart ingeniari jaunarekin hitz egin duela gaur, eta ostegunean, hilak 24, geratu 
dela berarekin zoladura horri buruz eta Orreaga kaleko gainerakoari buruz hitz egiteko, 
zoladura falta baita. Izan ere, bere garaian zenbakiak egin bazituen ere, gaia bukatzea 
eta dokumentazio osoena izatea da helburua, laguntzak iristen direnerako eta eskaera 
aurkeztu behar denerako.   
 
Eta gai gehiagorik ez zegoenez gero, bilkurari bukaera eman zaio egun bereko 
20:30ean, eta nik neuk akta idatzi eta fede eman dut. 
 
 
 


